
SZEGEDI EGYETEM 

V á l a s z t ! 
Több mint egy évvel ez-

előtt indult útjára ezen ro-
rat azzal a céllal, hogy fel-
tárja az egyetemen belüli 
hiányosságokat — és felhívja 
az illetékesek figyelmét is 
arra, ami számos embernek 
nap nap után bosszúságot 
okoz, vagy éppen minden-
nap i munkájában gátolja — 
egyszóval: a hibákra. Jó né-
hány bírálat elhangzott, 
amely az olvasók széles tá-
borában helyeslésre talált, 
nem úgy az illetékesek ré-
széről azonban, ök bölcsek 
akarnak maradni nyilván, 
mert — hallgatnak. Egyetlen 
esetben sem érkezett válasz 
a bírálatokra. 

Ez annyiban biztató csak, 
amennyiben a hallgatás — a 
tények elismerése. Ugyan-
akkor azonban az olvasók le-
becsülését is jelenti. Tudni-
illik, történtek-e intézkedé-
sek a hibák megszünteté-
sére? Nyugodtan írom le, 
meggyőződéssel: nem! Miért 
nem? Helyes az, hogy a 
nyilvánosság előtt felvetett 
bírálatra nem válaszolnak? 
Nem! Helyes, hogy nem 
szüntetik meg a hibákat? 
Nem! Továbbra is sok kár és 
hosszas előnytelen helyzet 
nll elő az említett nemtörő-
dömség miatt! 

Mégis csak változtatni 
kellene ezen az egyhangúan 
nemtörődöm helyzeten! 
Ha másképpen nem, akkor 
ugy. hogy egyetemeink és c 
főiskola Pártbizottságai hoz-
zanak határozatot a v á-
laszadás kötelezettségére. 
Igaz. hogy egy ilyen intéz-
kedés szankció-szerű lenne 
már, de ha munkájukkal 
csak úgy törődnek az emlí-
tettek. ahoqy eddig tették, 
ha hiányoljak az utasítást — 
hát akkor lepyen erre utasí-
tásuk. A biralat, különösen a 
lap nyilvánossága előtt el-
hangzó bírálat igazán akkor 
jelent valamit, s akkor le-
het hasznos is. ha az olvasó 
nem csak ezt tudja meg, mi-
lyen hibák. hiányosságok 
vannak, hanem azt is miért 
vannak egyáltalán azok (— s 
emi még fontosabb — hogyan 
és mikor fogják őket meg-
szüntetni. 

MINDÖSSZE HA TAN... 
Bölcsészkari szavalóverseny 

December 2-án este 8 óra- A kevés indulóra egyszerű-
kor rendezte meg a BTK en lehetetlen magyarázatot 
KISZ-szervezete a kari sza- találni. Elképzelhetetlen, 
valóversenyt. A versenyen hogy a bölcsészek között nem 
egy kötelező és egy szabadon- lett volna több, tehetséges 
választott költeményt kellett szavaló. A versenyt értékelő 
előadni. Arany János: Zách Dr. Nacsády József adjunktus 
Klára, Radnóti Miklós: Levél gondolatai feltétlenül elgon-
a hitveshez, József Attila: Ké- dolkoztatóak. A középisko-
sei sirató című verse közül Iákban, de főleg itt az egye-
lehetett választani kötelezőt, temen a versmondással, a he-

A nemes, de alacsonyszín- ^ e s előadás gyakoroltatásá-
vonalú versenyen a II. helyet v a l vagy egyáltalán nem 
megosztva (mivel kifogásta- foglalkoznak, a jövő irodalom 
Ian teljesítmény nem volt) tanárai képtelenek egy verset 
Jakab Mária és Ferincz Éva, szépen, helyes felfogasban 
a III. helyet Dékány Ildikó előadni. Ez pedig nagy veszé-
szerezte meg. lyeket rej t magában, hiszen 

az irodalom megszerettetése 
E rövid híradás önmagáért függhet tőle 

is beszél. A Bölcsészettudo-
mányi Kar szavalóversenyén 
első díjat nem lehetett kiadni, 
mert a színvonal és az indu-
lók létszáma nem engedhette 
meg Mindössze hat verseny-
ző volt — Jakab Mária is az 
utolsó percben „hagyta ma-
gát rábeszélni" az indulásra. 

önkéntelenül is felvetődik 
a kérdés: mi lehetett az oka 
e szép hagyományokkal ren-
delkező verseny csődjének; 
a rendezés, az érdektelenség, 
vagy az, hogy nincs elég te-
hetséges szavaló. 

Kezdjük mindjárt a rende-
zésnél. A verseny zsűrije csak 
nagyon nehezen az utolsó pil-
lanatban egészült ki. A ver-
senyzők talán középkori sze-
rénységtől vezéreltetve nein 
voltak hajlandók elárulni ne-
vüket és a rendezők sem tud-
tak rájönni, hogy milyen tor-
mában hozzák azt a hallga-
tóság tudomáséra. Ilyen kö-
rülmények között kellett az-
után drukkolnunk a ..múzsa 
névtelenjeinek" a sikerért. 

Földváry László 

Megtartotta év végi küldöttértekezletét O o 
az MTESZ Szegei Csoportja 

December 10-én tartotta Szendrei János főiskolai ta-
meg év végi küldöttértekez- nárt és dr. Tandori Károly 
letét a Műszaki és Termé- egyetemi tanárt, az Eötvös 
szettudományi Egyesületek Loránd Fizikai Társulat ré-
Szövetségének Szegedi cso- széről dr. Budó Ágoston 
portja. Az értekezleten dr. egyetemi tanárt, dr. Laucr Já-
Bátyai Jenő. a Csoport mű- nos egyetemi adjunktust és 
szaki titkára mondta el az dr. Horvai Rezső egyetemi 
Intézőbizottság beszámolóját, adjunktust, a Magyar Kémi-

kusok Egyesülete részéről 
A beszámolót élénk vita dr. Csányi László egyetemi 

követte, majd sor került az tanárt, dr. Klivényi Ferenc 
ú j választmány megválasz- e g y e t emi adjunktust, dr. 
tására. A válaszmányba — Matkovics Béla egyetemi 
amelynek hetvenöt tagja adjunktust, dr. Szabó Zoltán 
van — többek között bevá- egyetemi tanárt és dr. Vár-
lasztották a szegedi felsőok- konyi Bernát egyetemi ad-
tatási intézmények profesz- ju nktust . a Magyar Meteoro-
szorai. oktatói, közül a Bo- lógiai Társaság részéről pe-
lyai János Matematikai Tár- dig Boros József egyetemi 
sulat részéről dr. Rédei I,ász- tanársegédet és dr. Wagner 
ló egyetemi tanért, dr. Richárd egyetemi tanárt. 

— A Választmány az ügyek 
intézésére tagjai közül meg-
választotta a 15 tagú In-
tézőbizottságot. 99 

„A teremtés koronája, 
biológus jól megél... 

Beszámoló a biológusok Mikulásestjéről 
A haladó hagyományok „ráolvasás". Szép sorjában 

ápolása érdekében az idén is „közzé tették" a legveszedel-
megrendezték e harmadéve- mesebb" tanárok megbo-
sek e biológusok Mikulás- csáthatatlan bűneit. Hogy a 
estjét. E célból december műsor ne legyen egyoldalú, 
6-án este 7 órára a Juhász szó esett az intézetekről is 
Gyula Művelődési Otthon- — úgy általában. Na, és ter-
ban összesereglettek a bioló- mészetesen az évfolyamtár-
gus „nemzetség egyedei". vakról „és egyebekről". A 

A műsor — minden Miku- vád és védóbeszédek minden 
lásestek lelke — fél 10-kor a jelenlévőből teleszájú tno-
„névadó" bevonulásával kez- solygást váltottak ki. 
dödött és a biológus „hím- A kitűnő hangulat zenei 
nusz" áhítatos, teljes hang- „aláfestéséről" az egyetem 
erejű eléneklésével folytató- nagyszerű zenekara gondos-
áott. Ezután a Mikulás el- kodott. 
foglalta helyét — mint bíró, Éjjel két óra is elmúlt, 
körülvették „egymás örök mikor az „egyedek" e jó 
ellenségei" az ügyész és a puha „me'egágy"-ba tértek, 
védő is, megnyitották „a Mészáros Rezső 
züllést" és elkezdődött • _ 

Márki János 
búcsúztatása 

A József Attila Tudo-
mányegyetem Központi mű-
helyének dolgozói december 
2-án a Szakszervezeti bizott-
sággal karöltve Mikulás-es-
tet rendeztek. 

Ez alkalommal egybekötve 
az egyik idős munkatársu-
kat Márki Jánost köszöntöt-
ték. 

Endrödi János műhelyve-
zető, dr. Herceg Ferenc a 
rektori hivatal gazdasági ve-
zetője, Szentirmay László, a 
Szakszervezeti Osztálybi-
zottság elnöke egyöntetűen 
méltatták Márki János asz-
talos szakmunkás érdemeit. 

A műhely kollektívája 
igen szép ajándékkal ked-
veskedett az idős szaktár-
suknak az alkalomból, hogy 
nyugdíjba megy. A jókíván-
ságokat könnyezve köszönte 
meg Márki János. 

Rózsavölgyi József 

Felszabadulásunk tiszteletérc 
Pályázatot hirdetett 

a Szegedi Orvottudományi Egyetem Tanácsú 
A Szegedi Orvostudományi nyi Karának történetét is. A 

Egyetem Tanácsa elhatároz- pályamunka együttesen tár-
ta. hogy hazánk felszabadu- gyalja az elmúlt 20 év fej-
lásának huszadik évforduló- lődését, eredményeit, okta-
ját méltó keretek között ün- tási-, tudományos kutató-
nepli meg. s ebből az alka- munka és egyéb vonatkozású 
lomból pályázatot ír ki az előrehaladását, 
alábbi feltételekkel. A pályázaton bárki részt-

., . , „„ . vehet, különösen az egyetem 
A palyazatban kellő for- dolgozói és hallgatói. A 

mában írassék meg a Sze- iegj0bb, legsikerültebb pri-
gedi Orvostudományi Egye- lyamunkát 2 ezer forintos jn-
tem története a felszabadu- talommal díjazzák. A pályá-
iéitól kezdődően napjainkig, zatokat jeligésen az egyetem 
beleértve a Tudományegye- rektori hivatalába 1S6S már-
tem korábbi Orvostudomá- cius 15-ig kell eljuttatni. 

PlRBESZÉD 
— Barátom, hogy mik van- — Egy iskolába kerültek 

vak! gyakorló tanításra — azelőtt 
_. j * » nem is ismerték egymást.,. 

i , . ' , , „„ De most már... megfelelőén 
i t u d " a k veszekedni és elhatá. 
kuvöre megyek. roaták - összehozásodnak. 

— Na és, mi ebben « Hja kérlek, sorsát senki 
rendkívüli. Talán még nem íe kerülheti el. 
voltál ilyen felemelő hangú- _ g4 tudod mí K egész-
latú összejövetelen? ken a happv and, mondhat-

— Valódi mese heppy nám szenzáció? 
unddel. Oktatási rendsze- — Fogalmam sincs, 
rvnknek köszönhetik, hogy — Valószínű egy város-
egymásra találtak. bon fognak tanítani is! 

— Hogyhogy? M. R. 

r 

Uj ösztöndíj-rendszer a lengyel 
egyetemeken 

hallgató még étkezési ked-
vezményt is kaphat. 

Elmondj ék az érdekeltek: ) 

Az idei tanév kezdetével a Az új ösztöndíj-rendszer 
lengyel egyetemeken új mintegy kilencféle juttatási-
ösztöndíj-rendszer lépett , , - _ különböző 
életbe, mely rendezi a hall- tol 11101 1 e i t K ««"onboz^ K i v é t e l e s képosségűeknél, az 
gatók anyagi és szociális ösztöndíjak, segélyek es do- i f j ú s ó g j ^ . v e a * « <ié-
juttatásait. Az ú j rendelke- logi juttatások alakjában. k á n egyetértésével eltekint-
zósc-k lónvcüe 3 z. hoöv 

a réginél jóval rugalma- Nézzünk néhány újdonsá- hetnek a merev korlátok er-
masabban alkalmazkodik got. A matematika és fizika vényesítésétől, é6 a rektor 
a hallgatok anyagi hel.vze- szakosok ösztöndíját 100 zi- a hallgatók 5 százalékinak 
tenek és tanulmányi v a l emelték. Az intézkedést ítélheti oda ilyen esetben eredményeinek sokfeleségé- „ .. 
hez. az tette szükségessé, hogy a z ösztöndíjat. 

- a lengyel, tudományegyete- Könnyítést jelentenek a 
meken megcsappant a ma- dologi Juttatások, 
tematika é« fizika tanársza-
kos hallgatók száma és 

Miért nem népszerű a színház? 
Kimondtam — most már 

mindegy: lesznek, akik a 
homlokukhoz kapnak majd. 
— Ezt aaért mégsem lett 
volna szabad l e í r n i — 
mondják majd —v ó, nem, 
ez így nem á l l . . . hanem 
mondjuk úgy. hogy miért 
nem e l é g g é népszerű, 
mert hiszen j á r n a k azért 
színházba ugyebár, meg az-
tan mennyi bérlet e l k e l t... 

Nos. mindehhez csak any-
nyit: ha a problémát szép 
kerekre csiszoljuk, elgurul. 
Sőt. ellenkezőleg! Ha megol-
dani akarjuk, csak sarkítsuk 
minél szögletesebbre, hívjuk 
fel rá a figyelmet. S az, 
hogy sok bérlet e l k e l t , és 
hogv j á r n a k a színházba, 
korántsem jelenti még a 
népszerűséget. 

Tehát: miért? 
Induljunk ki a tényekből. 

Az a határozott benyomá-
som. hogy a szegedi szín-
háznál jó együttes alakult 
ki. Az idei évad harmadik 
hónapjában vagyunk, s mái-
két színvonalas. izgalmas, 
modern darabot mutattak 
be — az Egy szerelem há-
rom éjszakáját és A sár-
kányt —. s olyan „csemegét" 
is. mint A figaró házassága 
— prózában. 

Magam is láttam olyan 
előadást, ahol talán 100-150 
személy ült a nézőtéren. 
Amikor megnéztük, mennyi 
jegy kelt el. kiderült, hogy 
a megjelentek nagyrésze fris-
sen váltott jeggyel jött, kü-
lönben m i n d e n j e g y e l -

k e l t — bérlet formájában, 
csak a vidéki bérlettulajdo-
nosok nem jöttek el. Ez az 
egyik bemutató másnapján 
történt. Később belepillan-
tottam több jelentésbe, 
amelyekből kitűnt, hogy — 
a több ezer forintnyi bérle-
ten kívül — nyolc-tíz jegy 
kelt el egy-egy előadásra. 

Ez nyilván nem népsze-
rűség. 

Hogy a „miértnek" nyo-
mára bukkanjunk, legcélsze-
rűbb a közönség egy rétegét 
kiválasztani. „Egyetemi vá-
ros — egyetemi közönség" 
— mondják a színháznál. Az 
egyetem szó szinte bűvösen 
hangzik számukra. Van 
olyan fiatal színész, aki 
nagy örömmel jött Szegedre 
más —valljuk be. a miénk-
nél jobban menő — vidéki 
színházból, csak azért, mert 
ez e g y e t e m i város, ahol 
bizonyára nagyobb az érdek-
lődés, hozzáértőbb közön-
ségnek lehet játszani, egy-
egy bemutatóról talán vitát 
is lehet rendezni, intenzí-
vebb a szellemi élet. 

Nos. hát legyen az egye-
temi közönség. 

Először a színház közön-
ségszervező irodáját keres-
tem fel tájékozódásképpen. 
Néhány adatot hallottam. 

A katona bérlet száma 
— amelyet az egyetemeken 
és főiskolákon árusítunk 
— tavalyelőtt mintegy négy-
száz, tavaly kétszázhúsz, idén 
peddig már csák hetven. 
Ezen kívül lehet még elszór-
tan mintegy kétszáz egyete-

mista bérlet-tulajdonos. A 
hétfői könnyűzenei estekre 
viszont tömegesen özönlenek 
az egyetemisták. Szeretnénk 
a komolyabb műfajok és az 
érdekesebb darabok felé te-
relni az egyetemisták figyel-
mét. Sok elképzelésünk volt. 
Többek között arra is gon-
doltunk, hogy egy-egy bemu-
tató után ankétot szerve-
zünk, dehát ezt csak akkor 
lenne érdemes megrendezni, 
ha kellő számban megnéz-
nék a darabot. A színház 
idei programját jelentős mér-
tékben éppen az egyetemek-
ről és a főiskoláról számba-
vett közönségre alapozta, 
értékes modern darabokat 
tűztünk műsorra, hogy a 
színházi nívó az egyetemi 
városhoz méltó legyen. Sze-
retnénk, ha gyümölcsöztetni 
tudnánk mindazt, amit a 
nívó emelése érdekében tet-
tünk. De az egyetemi-főis-
kolai „közönségnél" érdekte-
lenséggel találjuk szemben 
magunkat. 

— Mi lehet ennek az oka 
véleményük szerint? 

— Megmondhatjuk: nin-
csenek az egyetemeken szer-
vezők. Talán a KISZ bizott-
ságok nem foglalkoznak kel-
lőképp ezzel a kérdéssel. Bár 
most azt reméljük, hogy 
például a TTK-n jobban 
megy majd a szervezés, mert 
az ú j kulturos agilis, érdek-
lődő. 

Ez a válasz nem elégít ki 
teljesen. Noha elismerem, 
azon bizonyár» sok múlily, 

milyen a közönség szervezés 
az egyetemen. De én már 
emögött vagy ezt megelőzően 
érzem a hiba forrását. „Nem 
ügy" a színház az egyetemis-
táknak és főiskolásoknak. 
Miért nem? Ez lesz a követ-
kező kérdés, amelyhez szí-
vesen veszem e sorokhoz fű-
zött megjegyzéseiket is, mi-
közben fölkeresem őket s ve-
lük együtt próbálom tovább 
bogózni a kérdést — mert 
másképp nem juthatunk el 
a válaszhoz: hogy mit le-
hetne tenni? 

(Folyt, köv.í 
Németh Ferenc 

most a magasabb ösztön-
díjjal próbálják kedve-
zőbbé tenni a tanulás fel-
tételeit. 

Az első év első felében 
a hallgatók nem kapniuk 
ösztöndíjat, ehelyett 300 zl 
segélyt kapnak havonta. 
(Tehát az érettségi eredmé-
nyét nem „számítják be".) 
Harmadéves kortól, amikor 
már több remény van az 
egyetem elvégzésére, az el-
ért eredménytől függően 
külön tanulmányi ösztöndíj-
ban részesülnek. melynek 
felső határa 1000 zl. Amikor 
a szülők egyfőre eső kere-
sete nem haladja meg a 
800 zl-t, 

az ösztöndíjban részesüld 

Azok a hallgatók, akik 
semmilyen anyagi támo-
gatásban sem részesülnek, 
kedvezménye« étkezést, 
vagy diákotthoni elhelye-
zést kapnak. 

Érdekesség az. ie. hogy az 
ösztöndíj nagysága, mely 
évfolyamonként növekszik, 
függ az elnyerés módjától 
is. Magaeabb ösztöndíjat 
kap az, aki az e célra kiírt 
versenyvizsgán nyeri el ösz-
töndíját, mint az, aki nem 
vállalja a kockázatot. 

Az ú j rendelkezés ered-
ményeként a lengyel egye-
temi hallgatóknak több mint 
60 százaléka részesül az 
állam támogatásában. 

' N. G. 

Német professzor előadása 
a Gyógyszerész Szakcsoport ülésén 

A Csongrád megyei Gyógy-
szerész Szakcsoport a Szege-
di Orvostudományi Egyetem-
mel közös szervezésben elő-
adóülést tartott a Gyógysze-
résztudományi Kar tantermé-
ben. Dr. Kedvessy György 
egyetemi tanár, rektorhelyet-
tes üléselnöksége mellett dr. 
K. E. Schulte egyetemi tanár, 
a Münsteri Egyetem Gyógy-
szerészeti és Élelmiszerké-
miai Intézetének igazgatója 
„A rádióaktív izotópok, mint 
segédanyagok a gyógyszeré-
szetben" címmel tartott elő-
adást. Előadását magyar 
nyelven dr. Kovács László 
egyetemi docens tolmácsolta. 

Schulte professzor a IV. 
éves gyógyszerészhallgatók 
számára is tartott 2 órás elő-
adást — Keresztes Anna ta-
nársegéd tolmácsolásával — 
„A kenőcsgélek reológiája" 
címmel. 

Mindkét előadás korszerű 
képet nyújtott az illető téma-
körről és nagy érdeklődést 
váltott ki a nagyszámú hall-
gatóság körében. 

Schulte professzor Magyar-
országon most járt első ízben. 
Ez a látogatás viszonzása 
volt Kedvessy professzor 
múlt évi münsteri (NSZK) 
útjának, amikoris az ott meg-

rendezett 23. Tudományos 
Nemzetközi Gyógyszerész 
Kongresszuson előadást tar-
tott. 

Schulte professzor magyar-
országi tartózkodása során 
tanulmányozta a Szegedi 
Gyógyszerésztudományi Ka-
ron folyó oktató és kutató 
munkát. Megtekintette a Kar 
intézeteit, továbbá az alkal-
mazott Kémiai Intézethez 
tartozó Katalitikus Laborató-
riumot és más intézeteket is. 

Schulte professzorral foly-
tatott tapasztalatcsere, vala-
mint előadásai értékes adato-
kat nyújtottak az érdeklődő 
szakemberek számára. 


